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СЕРЕДА
Після шостого засідання –  
на фінішну пряму!

У березні – звіт,  
але про підсумки  
2023-го року – вже зараз!

Кошики від Побережника 
як приклад досконалості 
народного ремесла

с. 5

с. 2

с. 3

Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Перші кроки по «Стежці 
ментального здоров’я»  
у Романівській громаді зроблено.  
То ж надалі – у добру путь!

Віктор Першко

Рішення про 
проведення виїзних 
прийомів громадян 
з одночасним на-
данням культурних 
послуг у населених 
пунктах Романів-
ської селищної ради 
назрівало давно.

Усім давно зрозуміло, 
що колишня система куль-
тмасової роботи, яка зо-
середжувалась у будинках 
культури, клубах та бібліо-
теках, фактично вичерпа-
ла свій ресурс через низку 
причин суто об’єктивного 
характеру. 

Якщо точніше – бю-
джети громад вже давно 
не могли потягнути фінан-
сування енергоносіїв для 
забезпечення приміщень 
клубно-бібліотечної сис-
теми. Свого часу активно 
підживлювала культурне 
життя на селі добре налаго-
джена система кінопрокату, 
але й вона зникла ще на 
зорі становлення так званих 
ринкових економічних від-
носин, оскільки вимагала 
значних затрат.

Таким чином, культура 
і мистецтво у селах опи-
нилися в умовах видимої і 
всім очевидної скрути. Ще 
одна причина такої ситуації 
полягала у тому, що людей 
у селах і навіть у селищах 
тієї ж Романівської громади 
стало кратно менше, ніж, 
наприклад, двадцять або 
ж тридцять років тому. Але 

як би там не було, люди у 
селах живуть, працюють, 
господарюють, долаючи 
купу проблем. І культурне 
життя у сільській глибинці 
має таке ж право на при-
сутність, як і в Романові чи 
навіть у Житомирі. 

Ось чому Всеукраїнська 
програма ментального 
здоров’я «Ти як?» послу-
жила очевидним приводом 
для активізації надання ад-
міністративних, культурних 
послуг та психологічної під-
тримки жителям багатьох 
сіл і селищ, які мають і від-
чувають очевидну потребу 
у тому, аби низка послуг ад-
міністративного, соціально-
го та культурно-освітнього 
характеру ставала ближчою 
до людей. Адже варто пого-
дитися, що далеко не кожен 
житель села, яке розташо-
ване бодай за 15-20 кіло-
метрів від Романова, може 
швидко, за годину-другу, 
дістатися до відділу соці-
ального обслуговування, 
до відділення Пенсійного 

фонду, до такого ж відді-
лення центру зайнятості, 
ЦНАПу, які розташовані у 
Романові. Для цього треба 
налаштуватися на цілу по-
дорож тривалістю ледь не 
увесь день. Для декого із 
жителів віддалених сіл такі 
вояжі взагалі не під силу, 
тому й назріла потреба на-
ближення зручностей від 
влади, від послуг установ 
соціального та культурно-

го призначення до людей 
у селах.

Задля налагодження 
такої роботи було вида-
не відповідне розпоря-
дження Романівського 
селищного голови, де 
було затверджено склад 
представників установ, 
відділів та організацій 
Романівської селищної 
ради, які залучені до 
заходів з реалізації Все-
української програми 
ментального здоров’я 
«Ти як?». А керівникові 
гуманітарного відділу Ро-
манівської селищної ради 
О. Л. Гавриловій було дору-
чено забезпечити надання 
культурних послуг в ході 
проведення виїзних при-
йомів громадян. Звісно ж, 
надзвичайно важливу роль 
у проведенні таких заходів 
мало відіграти інформацій-
не оповіщення населення 
певних сіл та селищ, куди 
приїздять такі собі десанти 
із чиновників та артистів 
для проведення заходів 
такого комбінованого об-
слуговування населення. 

Перша «стежина 
ментального здо
ров’я» у межах Ро
манівської селищної 
ради мала пролягти 
до села Старочуд
нівська Гута. 

У п’ятницю, 5 січня 
2024-го року, у приміщен-
ні старочуднівськогутян-
ського ліцею було справ-
ді людно. Принаймні у 
просторому приміщенні 
спортивного залу були за-
йняті усі місця, а в самому 
залі панувала атмосфера 

очікування початку заходу. 
Насамперед перед аудито-
рією виступив заступник 
Романівського селищно-
го голови Василь Ходюк. 
Його промова була всуціль 
інформаційною, оскільки 
подібний захід на терито-
рії Романівської селищної 
ради проводився вперше. 
Василь Іванович розповів 
присутній у залі аудиторії 
про те, що життя підка-
зує шляхи покращення та 
вдосконалення щоденної 
роботи органів місцевої 
влади. 

Продовження на стор. 2.
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Початок на стор. 1.
Перша спроба активізувати 

спілкування проходить у вигляді 
комбінованого заходу за участі са-
модіяльних артистів і працівників 
виконавчого апарату Романівської 
селищної ради.

Далі людей, що зібралися у 
приміщенні ліцею, привітали учні 
– шестикласники, які підготували 
колядки для односельчан. Затим 
відбувся невеликий концерт си-
лами учнів Романівської школи 
мистецтв. Жителі Старочуднів-
ської Гути, а також люди з інших 
сіл, які прийшли до приміщення 
місцевого ліцею, послухали пісні 
у виконанні солістів Романівського 

будинку культури, інструменталь-
ні мелодії у виконанні баяністів та 
саксофоністів. Неабияк порадував 
і прикрасив концертну програму 
і виступ місцевого вчителя-по-
ета Віктора Кулаківського, який 
під супровід гітари виконав дві 
авторські пісні.

Після завершення концерт-
ної програми бібліотекар Рома-
нівської бібліотеки Валентина 
Баша провела напрочуд цікаву 
презентацію кількох десятків лі-
тературних творів українських 
письменників, які користуються 
популярністю у сучасного читача. 
Слід зауважити, що у селі Старо-
чуднівська Гута є чимало читачів, 
які є відвідувачами бібліотеки у 
Романові. Але точно у самому 
селі ще більше тих, хто хотів би 
залучитися до читацького серед-
овища і хоча б раз на місяць мати 
можливість спілкування із біблі-
отекарем та запропонованими 
новими книжками.

Ще пізніше у класах 
та кабінетах старочуд
нівськогутянського лі
цею розмістилися фахів
ці відділів та управлінь 
Романівської селищної 
ради, працівники ін
клюзивноресурсного 
центру, ЦНАПу і т. п. 

Цього разу людей, які праг-
нули отримати відповіді на ті 
чи інші питання, що стосуються 
певних проблем сьогодення, було 
не так і багато. Але це виключно 
через те, що «Стежина ментально-
го здоров̀я Романівської селищної 
ради» тільки – тільки починає 
свою ходу і багато жителів про 
те, що мало відбутися у Старо-
чуднівській Гуті 5 січня 2024-го 
року, просто не знали, дехто вва-

жав появу представників місцевої 
влади суто формальним кроком, 
який проводиться виключно для 
звіту. Насправді такі чи подібні 
заходи відтепер пройдуть у біль-
шості сіл Романівської селищної 
ради. Вже цього тижня заходи за 
програмою «Стежки ментального 
здоров̀ я Романівської селищної 
ради» відбудуться в Ольшанці, 
Костянтинівці та Гордіївці. Якою 
саме буде програма кожного захо-
ду у кожному із вищезгаданих сіл 
– сказати важко, бо організаторам 
проведення заходу слід врахувати 

особливості кожного села. Водно-
час слід врахувати і можливості 
самих організаторів, які далеко 
не щодня можуть задіяти чи 
використати для виїзних прийо-
мів тих чи інших чиновників та 
фахівців. Адже слід зауважити, 
що чиновник, працівник того чи 
іншого відділу, який фактично 
упродовж дня перебуває із візи-
том у певному селі Романівської 
селищної ради, має відпрацювати 
звернення, завдання та пропозиції 
жителів не лише тих сіл, які були 
відвідані, але й тих, які щодня бу-

вають у Романові і звертаються до 
влади у приміщенні її адміністра-
тивного будинку. 

Втім, що б там і хто не казав, 
подібні форми роботи, яку було 
започатковано 5 січня 2024-го 
року, слід вдосконалювати, роз-
вивати і наповнювати все новими 
або ж навіть вже випробувани-
ми, але й забутими прийома-
ми чи методами спілкування із 
людьми, які не щодня і навіть 
не щотижня мають можливість 
спілкуватися із владою, а тим 
паче – із культурою, мисте-
цтвом, книжкою, що, власне, 
й становлять зміст так званого 
організованого дозвілля. Все це 
має бути доступним для кожної 
людини, де б вона не жила чи в 
яких би життєвих обставинах не 
перебувала. Знову ж таки для 
успіху у розпочатому поході за 
ментальним здоров̀ ям влада у 
центрі і особливо на місцях має 
бути зосередженою на досягнен-
ні успіху. Хоча б невеликого, але 
– ледь не щодня. Бо ж хотілося б!

Перші кроки по «Стежці ментального здоров’я»  
у Романівській громаді зроблено. То ж надалі – у добру путь!

Після шостого засідання – на фінішну пряму!
Вже шосте за-

сідання робочої 
групи, яка займаєть-
ся розробкою стра-
тегії розвитку Миро-
пільської громади, 
відбулося 14 грудня 
2023-го року.

В ході зустрічі її учас-
ники разом із експертами 
у форматі очного спілку-
вання, а також в режимі 
онлайн-обговорення обсу-
дили та схвалили перелік 
проєктних ідей, а також 
проаналізували можливий 
обсяг та джерела їхнього 
фінансування. Спікерки 
презентували можливос-
ті залучення додаткових 
фінансових ресурсів та де-
тально обгрунтували важ-
ливість співпраці на різних 
рівнях реалізації документа 
з метою його ефективного 
виконання: між органами 
місцевого самоврядування, 
громадськими організація-
ми, молоддю тощо.

Згодом відбулося обго-
ворення та схвалення мо-
делі та структури системи 

реалізації й моніторингу 
ефективності виконання 
стратегії.

Також члени робочої 
групи були поінформова-
ні щодо процедури про-
ведення громадського об-
говорення проєкту стратегії 
розвитку громади та про-
єкту звіту про стратегічну 
екологічну оцінку.

Нагадуємо, що стратегія 
розвитку Миропільської 
громади розробляється 
спільними зусиллями 
створеної робочої групи з 
напрацювання важливого 
для громади документа та 

експертки проєкту «Стра-
тегічний аналіз і рекомен-
дації з розширення мож-
ливостей органів місцевого 
самоврядування і громад 
за допомогою відповідних 
стратегічних документів» 
Тетяни Тимошенко. Реалі-
зація проєкту стала мож-
ливою завдяки Агентству 
США з міжнародного роз-
витку (USAID) та щирій 
підтримці американського 
народу через Проєкт USAID 
«ГОВЕРЛА».

Зауважимо, що процес 
розробки та створення 
стратегії розвитку Миро-

пільської громади, який 
триває вже більше як пів 
року, виходить нині на фі-
нішну пряму. Сьогодні є 
всі підстави для того, аби 
головний або стратегічно 
важливий для громади до-
кумент вже незабаром став 
важливим орієнтиром і 
визначав найважливіші 
вектори та шляхи розви-
тку громади на найближ-
че майбутнє. Керівництво 
Миропільської селищної 
ради щиро дякує активним 
учасникам процесу за ді-
яльність, а експертам – за 
допомогу.
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У березні – звіт, але про підсумки 
2023-го року – вже зараз!

Віктор Радчук

У планах роботи 
Романівської селищної 
ради на 2024-й рік перед-
бачено сесійне обгово-
рення звіту Романівсько-
го селищного голови у 
березні 2024-го року. 

Сьогодні зрозуміло, що зі зві-
том перед депутатами та громад-
ськістю виступить виконуючий 
обов’язки Романівського міського 
голови Юрій Чумаченко. До бе-
резня ще спливе чимало часу, а 
вже сьогодні ми запропонували 
Юрію Миколайовичу відпові-
сти на кілька запитань щодо 
основних підсумків 2023-го 
року.

- Підсумків, вражень, емоцій 
стосовно того, що відбувалося і що 
сталося у 2023-му, дуже багато, – 
розповідає Ю. М. Чумаченко. 
– Найпершим таким підсумком, 
який виявився спільним знамен-
ником минулого року, є той факт, 
що війна ще й досі залишається 
головним фактором, а точніше – 
головною бідою та найбільшою 
трагедією нашого народу і нашої 
країни. Ми відчуваємо біль втрат 
наших рідних, знайомих, друзів, 
колег по роботі. Боляче пережи-
ваю звістку про загибель кожного 
земляка-романівчанина, однак 
мене особисто вразила загибель 
на Донеччині нашого селищно-
го голови Володимира Савченка, 
якого ми провели в останню путь 
наприкінці серпня. А загалом села 
та селища Романівської громади 
лише за минулий рік втратили 
на фронті 30-х своїх синів та чо-
ловіків. Станом на початок 2024-го 
року ми маємо гнітюче сумний 
показник загиблих на війні 76-ти 
наших воїнів-земляків. Це най-
важчий і найсумніший підсумок 
року.

- Але ж є факти і фактори, 
що свідчать про стійкість та 
міцність громади?

- Як би там не було, але ми 
– тил, а тили у армії і наших за-
хисників мають бути потужні. Усе, 
чим живемо, все, що робимо, на-
правлене на захист держави і на 
конкретну допомогу ЗСУ. Романів-
ська громада активно допомагає 
фронту, і зокрема на допомогу 
ЗСУ із бюджету Романівської гро-
мади у 2023-му році ми виділили 
два мільйони гривень. Це, вра-
ховуючи наші макроекономічні 
показники, доволі пристойний 
показник перерахованих для ЗСУ 
коштів.

- У цьому році досягти та-
ких результатів буде важче?

- Новий рік ми зустріли із 
трохи іншими засадничими 
можливостями формування та 
наповнення бюджету Романівської 
селищної ради. Як відомо, із до-
ходів місцевого бюджету вилучено 
податок на доходи фізичних осіб 
з числа військовослужбовців, по-
ліцейських та інших працівників 
силових органів, який у ниніш-
ньому році зараховуватиметься 
до державного бюджету. Через 
це ми (Романівська селищна 
рада) втратимо (точніше – не 

отримаємо до бюджету) майже 
8 мільйонів гривень. Окрім того, 
держбюджет зменшив для нашої 
громади у 2024-му році базову до-
тацію на 12 мільйонів гривень. 
Це дуже потужні цифри, і нам 
доведеться докласти неймовірних 
зусиль, аби прожити 2024-й рік 
хоча б на рівні 2023-го.

- Які основні інструменти 
можливо задіяти для того, щоб 
певним чином стабілізувати 
або ж навіть і покращити си-
туацію із економікою та бю-
джетом селищної ради?

- Те, що від нас залежить, те, 
що можна оптимізувати або ж 
десь заощадити, ми зробимо. 
На жаль, жодних інших важелів 
впливу на економіку громади, аби 
посприяти збільшенню подат-
ків до місцевого бюджету, у нас 
немає. Тож слід сподіватися на 
певні покращення на рівні макро-
економіки всієї країни, а також на 
поліпшення зовнішньоекономіч-
ної ситуації у низці європейських 
країн, куди експортується про-
дукція наших підприємств. Тоді 
ми ледь не автоматично відчуємо 
додаткові надходження до свого 
бюджету. Ще одне джерело по-
жвавлення ситуації у селищній 
громаді – орієнтація на співпрацю 
із міжнародними донорськими 
структурами, які вже не перший 
рік підтримують громадський, а 
сьогодні і муніципальний сектор 
України.

- У минулому році завдяки 
грантовим коштам міжнарод-
них фондів і донорів до Рома-
нівської громади надійшла 
значна допомога, якої раніше 
не відчувалося.

- Так, цей вид допомоги став 
відчутною допомогою для на-
шої громади. Можу зазначити, 
що лише фонд UNICEF за під-
сумками кількох програм про-
фінансував проєкти для установ 
Романівської селищної ради на 
загальну суму 7 мільйонів гри-
вень. Це неймовірно велика допо-
мога, якої ми у таких масштабах 
ніколи не відчували. До того ми 
дуже вдало працювали із Фон-
дом міжнародної солідарності із 
Польщі, який допоміг провести 
капітальний ремонт системи опа-
лення приміщення пожежного 
депо у селищі Биківка.

- А місцеві меценати, під-
приємці у минулому році руку 
допомоги Романівській селищ-
ній раді подавали?

- Звісно, що так. Давайте зга-
даємо кінець минулої зими і по-
чаток весни, яка ознаменувалася 
для Романова дуже невтішною 
звісткою про руйнацію шлюза 
і прорив води з Виспи. Уявіть 
собі, якби не плече підтримки, 
а точніше – без миттєвої і дієвої 
допомоги від гендиректора ТОВ 
«ВІВАД09» Ігоря Ходака ми сво-
їми силами відновлювали б цю 
штучну споруду щонайменше з 
пів року. Таку ж неоціненну допо-
могу надав Ігор Ходак і під час ре-
конструкції стадіону Романівської 
ДЮСШ. Саме у нас, у Романові, 
у 2023-му році було оновлено і 
осучаснено газон футбольного 
поля, запроваджено автоматич-
ний  полив трав̀ яного покриву. 
За кошти нашого найбільшого 
мецената було проведено заміну 
стільців на трибунах стадіону. За-
уважу, що Ігор Євгенович відіграв 
визначальну роль у ході капіталь-
ного ремонту спортзалу Романів-
ського ліцею № 1. Коли кажуть 
чи згадують про меценатів, то у 
2023-му році їх у нас було чимало. 
Вони дуже активно долучалися 
до благодійності, до волонтер-
ства і відзначилися просто таки 
вражаючими результатами. Це 
обидва наші благодійні фонди 
– «Світлиця добра» і «Берегиня», 
це унікальна ініціативна група 
чарівних дівчат-волонтерок «Кава 
для воїна», це такі фанати волон-
терського фронту, як Олег Карпов. 
Усіх я навряд чи назву, бо для цьо-
го варто було б підготувати певну 
спеціалізовану сторінку. Але мені 
хочеться доземно вклонитися і 
щиросердно подякувати кожній 
людині, яка задонатила на потре-
би ЗСУ хоча б 50 гривень.

- Юрію Миколайовичу, 
якщо вдивлятися у поки що 
новий 2024-й рік, то які головні 
завдання ви можете виділити 
у житті Романівської селищної 
ради?

- В умовах справжньої бюджет-
ної скрути ми не сподіваємося 
на реалізацію певних проєктів із 
розвитку чи благоустрою наших 
сіл і селищ. Напевно, доведеться 
відкласти реконструкцію нашо-

го парку, скверів, певних об’єктів 
туристичної інфраструктури 
до кращих часів, які неодмінно 
прийдуть після нашої перемо-
ги над ворогом. А у 2024-му ми 
продовжимо (я сподіваюсь, що 
й завершимо) основні роботи із 
облаштування комплексу очис-
них споруд, будівництво якого 
ми розпочали торік. Для цього із 
обласного бюджету виділено біль-
ше 7-ми мільйонів гривень, а наш 
місцевий бюджет Романівської се-
лищної ради долучився до будів-
ництва і своїм мільйоном гривень. 
Щодо благоустрою, то нам слід 
навчитися, а потім і звикнути до 
правил співжиття, запроваджених 
у цивілізованому світі. У 2023-му 
році ми у цьому нпрямі зробили 
відчутний крок вперед. Маю на 
увазі запровадження у громаді 
посади інспектора із благоустрою 
і можу відзначити доволі суттєві 
зрушення, які починають відбу-
ватися у поведінці чи то навіть у 
психології наших співгромадян 
щодо ставлення до правил жити 
за мірками екологічної свідомості. 
Такий показник не можна виміря-
ти певними тоннами, кілометра-
ми чи відсотками зростання, але 
саме цей фактор нашої здатності 
навести порядок і чистоту навколо 
себе стане визначальним у плані 
нашого поступу по європейсько-
му шляху. Якщо ще про завдання 
2024-го року, то цей рік має стати 
роком остаточного завершення 
інвентаризації земельних ресур-
сів, потенціалу нашого водного 
фонду, бо все це має послужити 
підгрунтям для збільшення над-
ходжень до бюджету Романівської 
селищної ради вже у ближчому 
майбутньому.

- Коли ви кажете про війну 
як основний фактор нашого те-
перішнього самопочуття, то як 
не згадати ще про один аспект 
життя в умовах воєнного часу. 
Йдеться про переселенців.

- Так, у 2023-му році нам до-
велося прийняти чималу кількість 
внутрішньо переміщених осіб. У 
нас, у межах селища Романів, ство-
рено місце, де компактно прожи-
вають 33 внутрішньо переміщені 
особи. В тому числі й дітки від 1 
до 17-ти років. Зауважу, що у Ро-
манові для них створені належні 
умови для проживання. І знову 

ж таки відзначу справжнє благо-
родство, гуманізм цілої когорти 
наших благодійників, які упро-
довж року надали переселенцям 
всілякої гуманітарної допомоги на 
235 тисяч гривень.

- Юрію Миколайовичу, 
оглядаючись назад і вдивляю-
чись вперед, не можна не зга-
дати про мистецько-духовне 
життя Романівської громади, 
про спорт, туризм, музейну 
справу.

- Так, із приємністю завжди це 
роблю, бо ж мистецтво, музика, лі-
тература та фізична довершеність 
– це те, заради чого ми боремось, 
захищаємо свою свободу та неза-
лежність. Щодо галузі освіти та 
культури, то у минулому році ми 
змогли досягти значних резуль-
татів. Я не називаю їх успіхами. 
Бо те, що ми зробили, є нормою 
для влади. Адже ремонтні робо-
ти у нашому краєзнавчому музеї 
Романівщини – це той мінімум, 
який ми маємо виконати, аби му-
зей і надалі залишався такою собі 
родзинкою у морі романівського 
повсякденно-побутового життя. 
Те ж саме стосується і заміни 
системи опалення Романівської 
школи мистецтв, яка, на моє пере-
конання, є гордістю нашої грома-
ди. Ремонтні роботи торік були 
проведені і у Биківському будинку 
культури. Серед визначних подій, 
які мали місце у житті Романова 
у 2023-му році, є встановлення ін-
терактивного стенду з посиланням 
на 3D-модель палацу Ілінських. Це 
також лише невеличкий фрагмент 
із багатьох завдань, які стоять пе-
ред владою у питанні підвищення 
туристичної привабливості нашої 
громади. У сфері фізичної куль-
тури та спорту можу зауважити, 
що ми доклали чималих зусиль 
для обладнання стаціонарного 
стрілецького тиру для потреб 
Романівської ДЮСШ. Окремої 
уваги заслуговують здобутки та 
досягнення наших юних спортс-
менів під керівництвом таких на-
ставників, як Віктор Бовсунівський 
(спортивний туризм), Анатолій 
Сушицький (легка атлетика), 
Микола Присяжнюк (боротьба), 
Дмитро Розвадовський (спортивні 
єдиноборства). Якраз тут йдеться 
про перемоги та медалі вже на 
обласному і навіть на всеукраїн-
ському рівнях. У 2023-му році ми 
започаткували стипендії кращим 
спортсменам нашої громади. Те 
ж саме можна сказати і про до-
сягнення романівських освітян, які 
входять до еліти педагогічно-но-
ваторського загону також на рівні 
всієї Житомирщини. Освіта по 
праву є авангардом духовного і гу-
манітарного життя Романівщини, 
тому нічого дивного у тому немає, 
що на облаштування укриттів, на 
створення освітніх новаторських 
просторів – хабів, на відкриття 
сучасних STEM- лабораторій ми 
спрямовували дуже потужні для 
масштабів Романівської селищної 
ради кошти та ресурси. Але ми 
чітко розуміємо, що це інвестиції, 
без яких ми не проживемо вже 
завтра і післязавтра. Тож увесь 
наступний рік, який, безумовно, 
буде небачено важким, ми одно-
значно піклуватимемося про на-
ших дітей, про молодь, про їхнє 
зростання як справжніх патріотів 
України.
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Флора і фауна змінюється так само, як і суспільство
Олександр Гриб

Захопившись роботою Української 
Природоохоронної Групи – UNCG з ін-
вентаризації біорізномаїття Ржищівської 
громади, вирішив по максимуму, в межах 
можливого, дослідити флору та фауну 
Миропільської територіальної громади, 
де проживаю.

Особливістю такої роботи є необхідність залучення 
багатьох спеціалістів з різних таксономічних груп живих 
організмів. На жаль, Миропільська ТГ особливою увагою 
науковців-біологів не користується, тому доводиться все 
робити самому. На щастя, такий інструмент, як INaturalist, 
дає змогу збирати наукову інформацію навіть не фахівцю 
з тої чи іншої таксономічної групи організмів, а головне – 
дає можливість навчатися.

З цією метою 28.01.2022 року мною було започатковано 
проєкт «Biodiversity of Myropil community», який збирає всі 
спостереження за живими організмами, зроблені в межах 
Миропільської ТГ, та які мають статус «дослідницький 
рівень» (визначення до рівня виду зроблене щонайменше 
двома користувачами).

Станом на 1 січня 2024 року в проєкті зібрано 
інформацію про 1624 види живих організмів, за-
гальна кількість спостережень – 6738. Порівняно з 
початком 2023-го року (станом на 17.03.2023) кількість 
видів зросла на 417, кількість спостережень – на 3056.

По таксономічних групах розподіл наступний:
1. рослини – 664 види (2846 спостережень),
2. комахи – 562 види (1906 спостережень),
3. птахи – 185 видів (1157 спостережень),
4. гриби – 86 видів (227 спостережень),
5. звірі – 28 видів (100 спостережень),
6. молюски – 28 видів (178 спостережень),
7. павукоподібні – 25 видів (61 спостереження),
8. променепері риби – 22 види (96 спостережень),
9. земноводні – 8 видів (85 спостережень),
10. інші тварини – 8 видів (15 спостережень),
11. рептилії – 6 видів (62 спостереження),
12. найпростіші – 1 вид (2 спостереження),
13. бактерії – 1 вид (3 спостереження). 

З них до Червоної книги України занесено 
55 видів (гриби – 2, рослини – 13, кільчасті чер
ви – 1, молюски – 1, комахи – 11, променепері 
риби – 2, птахи – 21, звірі – 4):

1. Грифола листувата Grifola frondosa.
2. Спарасис кучерявий Sparassis crispa.
3. Плаун річний Spinulum annotinum.
4. Пухирник південний Utricularia australis.

5. Лілія лісова Lilium martagon.
6. Цибуля ведмежа (черемша) Allium ursinum.
7. Підсніжник білосніжний Galanthus nivalis.
8. Півники сибірські Iris sibirica.
9. Косарики черепитчасті Gladiolua imbricatus.
10. Гніздівка яйцелиста Neottia ovata.
11. Гніздівка звичайна Neottia nidus-avis.
12. Коручка чемерникоподібна Epipactis helleborine.
13. Любка дволиста Platanthera bifolia.
14. Зозульки травневі Dactylorhiza majalis.
15. Зозульки м'ясо-червоні Dactylorhiza incarnata.
16. П’явка медична Hirudo medicinalis.
17. Беззубка лебедина Anodonta cygnea.
18. Дозорець-імператор Anax imperator.
19. Стрічкарка малинова Catocala sponsa.
20. Стрічкарка блакитна Catocala fraxini.
21. Сатурнія велика Saturnia pyri.
22. Ведмедиця-господиня Callimorpha dominula.
23. Мнемозина Parnassius mnemosyne.
24. Дукачик блакитнуватий Lycaena helle.
25. Прочанок Геро Coenonympha hero.
26. Рябець Авринія Euphydryas aurinia.
27. Вусач мускусний Aromia moschata.
28. Жук-олень Lucanus cervus.
29. Карась золотий Carassius carassius.
30. Ялець звичайний Leuciscus leuciscus.
31. Пірникоза сірощока Podiceps grisegena.
32. Лелека чорний Ciconia nigra.
33. Нерозень Mareca strepera.
34. Гоголь Bucephala clangula.
35. Скопа Pandion haliaetus.
36. Шуліка чорний Milvus migrans.
37. Лунь польовий Circus cyaneus.
38. Лунь степовий Circus macrourus.
39. Лунь лучний Circus pygargus.
40. Змієїд Circaetus gallicus.
41. Підорлик малий Clanga pomarina.
42. Беркут Aquila chrysaetos.
43. Орлан-білохвіст Haliaeetus albicilla.
44. Журавель сірий Grus grus.
45. Голуб-синяк Columba oenas.
46. Сова болотяна Asio flammeus.
47. Сичик-горобець Glaucidium passerinum.
48. Сова бородата Strix nebulosa.
49. Дятел білоспинний Dendrocopos leucotos.
50. Сорокопуд сірий Lanius excubitor.
51. Золотомушка червоночуба Regulus ignicapilla.
52. Широковух європейський Barbastella barbastellus.
53. Тхір темний Mustela putorius.
54. Видра річкова Lutra lutra.
55. Лось європейський Alces alces.
У минулому році список червонокнижних видів налі-

чував 45 видів. За 2023-й рік вдалося додатково виявити в 
межах Миропільської ТГ такі види, як грифола листувата, 
п'явка медична, беззубка лебедина, дозорець-імператор, 
дукачик блакитнуватий, рябець Авринія, карась золотий, 
ялець звичайний, пірникоза сірощока та лунь степовий 

(раніше вже спостерігався на даній території, але без фото-
фіксації). Фото цих видів додаю.

Варто відмітити, що із наведених 55 видів червоно-
книжних видів в межах об'єктів природно-заповідного 
фонду (заказники «Миропільський» та «Над Случчю») 
виявлені 27 із них, а 28 видів не перебувають під охороною. 
Це свідчить про необхідність подальшої розбудови мережі 
природно-заповідного фонду в межах Миропільської ТГ.

Я цілком свідомий того факту, що зараз повноцінної 
інвентаризації біорізноманіття Миропільської ТГ провести 
не вдасться, бо це не під силу одній людині, а для багатьох 
груп організмів все ж не обійтися без вузьких спеціалістів. 
Все ж маю тверду мету продовжити цю роботу і вірю, що 
колись вона переросте в щось більше та стане основою 
для охорони, відтворення та раціонального використання 
природних ресурсів, а, значить, сталого розвитку ТГ.

Насамкінець висловлюю вдячність всім 884 корис-
тувачам, які взяли участь у видовій ідентифікації 
6738 спостережень в проєкті «Biodiversity of Myropil 
community», а насамперед Denis Davydov, чий внесок у 
розвиток українського сегменту INaturalist загалом 
є колосальним.

Дозвіл на передачу пожежного автомобіля поки що у Києві
Наталка Рисіч 

Про пожежне депо у Би-
ківці ми писали вже неодно-
разово. Йдеться в основному 
про проєкт відновлення при-
міщення пожежного депо у 
селищі Биківка. 

Процес відновлення мав включати в 
себе капітальний ремонт системи опалення 
приміщення депо як головної передумо-
ви його функціональної готовності. Слід 
відзначити, що керівництво Романівської 
селищної ради долучилося до участі у кон-
курсі на отримання гранту від Фонду між-
народної солідарності в межах програми 

«ULEAD з Європою», і так сталося, що саме 
Романівській громаді пощастило (єдиній 
на Житомирщині) отримати грантову  до-
помогу від польського Фонду міжнародної 
солідарності. Завдяки грантовим коштам 
(майже 717 тисяч гривень) і було виконано 
ремонт системи опалення пожежного депо 
у селищі Биківці. Для потреб громадської 
організації «Добровільна пожежна коман-
да селища Биківка» завдяки грантовому 
проєкту (коштам Фонду міжнародної со-
лідарності) було придбано пожежне спо-
рядження (генератор, бензопила і т. д.) Слід 
зауважити, що і Романівська селищна рада 
доклала чималих зусиль (в тому числі й 
майже 220 тисяч гривень) для проведення 
ремонтно-впорядкувальних робіт у при-
міщенні депо.

Сьогодні пожежне депо готове для 
експлуатації, оскільки приміщення 
має опалення і певне пожежне об-
ладнання. Однак серцевиною і голо-
вним інструментом пожежного депо є 
автомобіль. Спочатку передбачалося, що 
згідно з умовами конкурсу пожежний 
автомобіль для відновленого пожежного 
депо передасть польська сторона. Тим 
паче, що делегація із Романова свого часу 
(ще у 2021-му році) перебувала у Польщі 
з метою ознайомлення із автотехнікою 
та пожежним обладнанням, яке вико-
ристовують у своїй роботі польські над-
звичайники. Умовами грантового проєкту 

передбачалося, що автомобіль із Польщі 
надійде у Биківку, як тільки тут буде відре-
монтоване і готове до експлуатації місцеве 
пожежне депо. Однак на початку 2022-го 
року розпочалася масована агресія росій-
ських військ в Україну. Автомобілі (в чому 
числі й пожежні), які надійшли в Україну 
із Польщі, були розподілені у райони, які 
найбільше постраждали від обстрілів і 
наслідків окупації рашистських військ. 
Отож для  потреб пожежного депо у сели-
щі Биківка треба було шукати пожежний 
автомобіль всередині України. У 2023-му 
році такий автомобіль, який раніше був 
в експлуатації у пожежній частині № 2 
міста Житомира, було вирішено передати 
для пожежного депо у Биківці. Влітку, а 
потім і восени 2023-го року Романівська 
селищна рада врегулювала усі процедурні 
питання щодо готовності прийняти на 
свій баланс автомобіль, який раніше ви-
користовували пожежні міста Житомира. 
А далі розпочався процес погодження 
передачі автомобільної техніки від під-
приємств державної власності (ДСНС є 
державною структурою) до комунального 
підпорядкування. Проходить цей процес 
в урядових кабінетах столиці України. 
Попередні обіцянки стосувалися дати, 
яка окреслювалася початком 2024-го року. 
Таким чином, 2024-й рік вже розпочався, і 
сьогодні пожежна команда із Биківки 
чекає все ж таки на появу у своєму 

приміщенні пожежного автомобіля 
ЗІЛ-130, який поки що зберігається 
у спеціальному боксі-сховищі на те-
риторії  обласного центру. Початок 
2024-го року – поняття не зовсім чітке і 
тим паче не конкретне. Але і керівництво 
Романівської селищної ради, і так само ке-
рівництво ДСНС у Житомирській області 
постійно тримають на контролі процес 
розгляду відповідної документації про 
передачу автомобіля пожежному депо 
у селищі Биківка. Звісно, у той момент, 
коли у Биківці створювалась добровільна 
пожежна команда, а ще більше тоді, коли  
Романівська громада стала переможцем 
відбору для участі у конкурсі на отриман-
ня грантових коштів і відповідної техні-
ки, все бачилося і уявлялося по-іншому. 
Щонайменше вже на осінь 2022-го року 
пожежне депо у Биківці мало функціону-
вати. Але сталося по-іншому. На календа-
рі – січень 2024-го, а справи мають досить 
песимістичний вигляд. Війна внесла свої 
корективи, але на бюрократичні проце-
дури воєнний стан нітрохи не вплинув. 
Звісно ж – у позитивному сенсі. Так що 
нам залишається чекати, коли «початок 
2024-го року» таки настане і погодження 
про передачу пожежного автомобіля на-
дійде із Києва до Житомира, а звідти – до 
Биківки. Сподіваємося на термін «із дня 
на день». Тобто – на зовсім незабаром.

Старенький, але якщо пофарбувати...
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Кошики від Побережника як приклад 
досконалості народного ремесла

Віктор Першко

Перший у новому 
році вихід нашої газети 
знову привітає нашо-
го читача у рубриці 
«Родинне зЕрно мого 
краю». 

Розповідь про ветерана 
праці, людину дуже непростої 
долі, 82-річного жителя села 
Ясногород Петра Побережно-
го допоможе нашому сучас-
нику уявити життя та побут 
людей воєнної та повоєнної 
пори майже 80-літньої давнос-
ті. Водночас життя Петра Іва-
новича сповнене постійного 
пошуку себе у праці. Відтак і 
досі роботящі руки поважного 
ветерана пам’ятають батько-
ве ремесло, яке й зараз дарує 
людям зразки досконалості, 
естетичного смаку і справж-
ньої краси.

Ми давно збиралися пого-
ворити із П. І. Побережником, 
який, так само, як багато його 
односельців, зберіг у доволі літ-
ньому віці секрети виготовлення 
виробів із лози. Якщо точніше, 
то сам майстер називає той вид 
рослини, з якої виходять дуже 
гарні або ж навіть довершеної 
краси кошики, рокитою. Цікаво, 
що кошики у Петра Івановича 
Побережного відрізняються 
від виробів інших його одно-
сельчан розмаїттям кольоро-
вої гами. Причому кольорового 
розмаїття своїх виробів майстер 
досягає двома способами: перший 
варіант передбачає фарбування 
вже готових (сплетених) коши-
ків фарбами суто природного 
походження. На думку Петра 
Побережника, барвників та фарб 
природного походження на зра-
зок тих, які використовуються для 
фарбування великодневих яєць та 
писанок, у природі як завгодно 
багато. За словами майстра-вете-
рана, наші предки не мали змоги 
купувати надто дорогі фарби, які 
сьогодні доступні для будь-кого у 
будь-якому, навіть найменшому, 
магазині будматеріалів. Однак 
це не означає, що сто чи навіть 
вісімдесят років тому у селі в умо-
вах натурального виробництва 
панувала лише чорно-біла гама 
одноманітності. Фарбували люди 
і тканину, і стіни, і підлогу, і бага-
то інших предметів домашнього 
вжитку. Інший спосіб досягати 
різнокольорової гами у про-
цесі виготовлення виробів із 
лози (рокити) полягає у тому, 
що під час заготівлі сирови-
ни майстер може обирати 
різноманітні її відтінки – від 
зеленувато-оливкового кольору 
до коричневого і навіть черво-
нуватого. Все це також визначає 
майбутню кольорову гаму вже 
готового (сплетеного) кошика. 

Скажемо так: кошики від 
Петра Побережного мають на-
прочуд святковий і урочистий ви-
гляд. У такий виріб не покладеш 
картоплину, яка щойно викопана 
на грядці. Імовірніше, такий де-
коративно-яскравий або ж навіть 
вишуканої краси кошик дбайли-
ві господині зазвичай беруть із 

собою для походу на ринок. Бо 
саме у такій посудині вміститься 
все, що потрібно для столу та до-
машнього вжитку. Ще одна опція 
для використання кошиків від 
Петра Побережного – святково-
урочиста подорож до церкви чи 
храму для освячення пасочок, 
для відвідин родичів із гарними 
подарунками бажано власного 
приготування чи виробництва. 
Якщо хочете, це ціле мистецтво, 
присутнє у житті багатьох на-
родів і вже забуте у нас, жителів 
Поліського краю, де вироби із 
лози, рогози та рокити були сво-
го часу дуже розповсюдженими. 
Про це ми, до речі, розповідали 
торік в одному із виходів нашої 
газети, де йшлося про експонати 
народно-краєзнавчої музейної 
кімнати села Ясногород. Якраз 
там ми вперше й зустрілися із 
Петром Побережником, де й до-
мовились про наступну зустріч, 
яка, власне й відбулася ось вже 
тепер, аж на початку 2024-го року.

Цікаво, але, як і більшість його 
однолітків, Петро Побережник 
навчився премудростей і мис-
тецьких навиків із виготовлення 
унікальної краси виробів із лози 
у свого батька. Народився Петро 
Побережник у 1942-му році, але 
у його пам’яті й досі збереглися 
картинки чи спогади про те, як 
люди раділи перемозі над на-
цистами. 

«Я не сповна розумів у свої 
три чи чотири роки, чому люди 
так зраділи у 1945-му, коли на-
дійшла звістка про завершення 
війни, але той спалах людської 
радості чомусь мені закарбу-
вався у дитячій пам’яті», – 
каже наш співрозмовник. Хтозна, 

можливо, новина про перемогу 
над нацистами-фашистами й 
справді мала великий резонанс 
у тодішньому суспільстві. Хоча б 
тому, що далі радіти було нічому 
– розпочалося тяжке повоєнне 
життя. Петро Побережник каже, 
що змалку, вже у 9-10 років, він і 
його брати бралися до будь-якої 
роботи по домашньому госпо-
дарству. «Ми вміли і знали, що 
і як росте в городі, а літню 
пору ми зазвичай проводили на 
пасовиську, заробляючи гроші 
на нову одежину, на черевики 
чи чоботи, в яких доводилося 
ходити до школи», – розповідає 
Петро Іванович про свої перші 
землеробські університети. Вже 
у 13 років Петро Побережник 
разом із старшим братом на-
вчився і добре засвоїв батькові 
уроки із лозоплетіння. Кошики 
тоді можна було продавати на 
ринку, а коштував такий виріб 
п’ятдесят копійок. «Виготовиш 
10 чи, може, й 12 кошиків, ви-
несеш на базар, і маєш гроші 
на черевики», – продовжує роз-
повідати майстер-ветеран. 

Потім, вже після завершення 
навчання у восьмилітній школі, 
Петро Побережник почав пра-
цювати у колгоспі. Перша спеці-
альність – помічник тракториста 
на причепі. Невдовзі молодого 
хлопця спіткала важка хвороба, 
яка призвела до операції, і від 
важкої праці його відсторонили. 
Працював вістовим-кур’єром у 
сільраді. Ще пізніше поїхав до 
Дніпропетровська на будову труб-
но-прокатного заводу. Одразу ж 
пішов на підготовче відділення 
будівельного технікуму. Працю-
вав тяжко, але заробляв куди 

більшу копійку, аніж у колгоспі. 
І водночас навчався на майстра із 
сантехніки. Хтозна, як воно було 
б надалі, але із Ясногорода на-
дійшла гнітюча новина: помер 
батько Петра Побережника. Оби-
два брати були далеко (один жив 
у Волгограді, інший – служив в 
армії), тому П.І . Побережник по-
вертається із Дніпропетровська 
додому. Доглянути та допомагати 
матері по господарству. Проте 
навчання вирішив продовжити, 
хоча фах довелося трішки під-
правити – замість будівельного 
технікуму завершував своє на-
вчання у Коростишівському педа-
гогічному училищі. Отримавши 
диплом та спеціальність вчителя 
праці, Петро Побережник поїхав 
вчителювати на Рівненщину. Там 
і одружився, хоча той шлюб був 
нетривалим. Ще одна подорож 
нашого співрозмовника на пів-
день пролягала до Криму, який 
на той час обживався українцями, 
де йшло бурхливе будівництво, де 
були потрібні люди із будь-якими 
фаховими навичками. У Криму 
Петро Іванович прожив багато 
років, і там у нього з’явилася нова 
родина, народився син, а потім і 
внук. Та все ж на старість потяг-
нуло Петра Івановича до рідного 
села, де він сьогодні й живе. 

Живе у рідному Ясногороді, 
де його жартома називають ко-
лишнім «дерев’яним» вчителем, 
оскільки будь-які роботи по дере-
ву колишній вчитель праці умів 
виконувати із винятковим сумлін-
ням і, як кажуть люди, на совість. 
Ну а вироби із лози, насамперед 

кошики справді декоративного 
вигляду, й досі виходять у ветера-
на на славу і на радість кожному, 
хто такий предмет домашнього 
вжитку отримає у подарунок чи 
придбає у майстровитого пенсіо-
нера. До речі, сам Петро Іванович 
дуже комплексує і навіть соро-
миться казати, що його кошики 
мають шалену популярність у 
народі. Каже, що їх ніхто не хоче 
купувати. Насправді це не зовсім 
так. Насправді кошики від Петра 
Побережника можуть мати до-
сить великий попит у середовищі 
його земляків, не кажучи вже про 
справжню популярність на рин-
кових просторах Житомира чи ін-
шого базарного міста. Ба більше, 
ремесло майстра із лозоплетіння 
може бути неабияким резервом 
чи запорукою для розвитку такої 
собі місцевої промисловості. 

Нехай у Петра Івано
вича та його односель
чан, які також володіють 
ремеслом лозоплетін
ня, на перших порах 
з’явиться хоча б кілька 
учнів, здатних освоїти, 
а потім і продовжувати 
справді гарні традиції 
народного вміння та 
людської досконалості. 

Лози чи рокити на Романів-
щині поки що вдосталь, а от із 
майстрами-умільцями зараз не-
густо. Так що пора нам братися за 
навчання та переймання секретів 
народного ремесла. Поки ще є 
у кого!
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Чи не пізно вакцинуватись 
від грипу у січні? 
Роз`яснення від МОЗ

Ще є час вакцинува-
тися від грипу. 

Знайдіть можливість зробити 
це і захистити себе та рідних від 
серйозної хвороби та можливих 
ускладнень, – наголошують у 
Міністерстві охорони здоров̀ я 
України. 

«Вакцина проти грипу ви-
готовляється щорічно і містить 
знешкоджені віруси грипу, ак-
туальні для конкретного сезону. 
Саме тому щеплення проти цієї 
хвороби роблять щорічно.

Якщо у цьому сезоні ви ще не 
вакцинувалися від грипу – зроби-
ти це не пізно.

Сезон грипу у північній пів-
кулі зазвичай триває з жовтня 
по квітень, а для формування 
імунітету після щеплення необ-
хідний час – від кількох днів (якщо 
людина вакцинується щосезону) 
до кількох тижнів (якщо вакцину-
ється вперше чи робить щеплення 
не кожного сезону).

 Грип – це серйозна хворо-
ба. Він може призводити до 
небезпечних ускладнень, та-
ких як пневмонія, тромбози 
та загострення хронічних за-
хворювань.

У 2023 році для проведення 
безоплатних щеплень серед ме-
дичних працівників до областей 
було розподілено 60 тисяч доз 
вакцини проти грипу.

Вакцинація проти грипу не 
входить до переліку безоплат-

них щеплень, однак є рекомен-
дованою. Вакцину проти грипу 
корейського або французького 
виробництва можна купити 

в аптеці. Обидві – пройшли 
державний контроль якості», 
– йдеться у повідомленні МОЗ 
України.

Як вберегтися від переохолодження
Центр громадського 

здоров’я нагадує, як вберегти-
ся від переохолодження під 
час морозів.

1 Обирайте багатошаровий та просто-
рий одяг з натуральних чи спеціаль-

них матеріалів. Зимовий одяг в ідеалі має 
складатися з трьох шарів: білизни (спіднє, 
колготки, шкарпетки, термобілизна), серед-
нього шару (светр, кофта) та верхнього одягу 
(куртка, штани, шарф, шапка й рукавички). 
Кінцівки й голова мають бути закритими, 
адже через долоні й голову ви втрачаєте 
багато тепла. Подбайте, щоб взуття було з 
товстою підошвою. 

2 Не носіть металеві прикраси. Метал 
швидко охолоджується, тому його 

контакт зі шкірою може призводити до 
обмороження деяких ділянок шкіри або 
холодових травм. 

3 Рухайтесь, щоб не мерзнути. Якщо ви 
довго чекаєте на транспорт на зупинці, 

на зелене світло світлофора, не стійте на 
місці. Можна підстрибувати, ходити на 
місці, зробити кілька простих вправ. Рухи 
допоможуть прискорити кровообіг, а отже, 
й зігрітися.

4 Візьміть із собою термос з чаєм. Якщо 
ви йдете у морозну погоду на про-

гулянку, подбайте про напій, який зігріє. 
Наголосимо, що алкоголь не зігріває! 
Вживання алкогольних напоїв створює 
ілюзію тепла й водночас призводить до 
його втрати. 

5 Перед виходом на вулицю поїжте. Щоб 
підтримувати нормальну температуру 

тіла взимку, наш організм потребує більше 

енергії, а поповнити її можна, споживаючи 
поживну й теплу їжу.  

6 Відчули печіння на шкірі – шукайте, 
де зігрітися. Сильне почервоніння та 

печіння шкіри може бути ознакою обмо-
роження. Якщо ви помітили у себе або 
в людини поряд почервоніння щік, рук, 
ніг або відчули печіння, зайдіть у будь-яке 
тепле місце.

Крім того, через атаки росії українці 
змушені тривалий час проводити в укрит-
тях. Обов’язково використовуйте ковдри, 
подушки, каремати, спальники й матраци 
під час перебування там. Уникайте сидіння 
на голих поверхнях, навіть якщо на вас три 
шари теплого одягу.

Переохолодження виникає 
тоді, коли температура тіла лю
дини падає до 35°C. Його ознаки 
можуть включати озноб, нечітку 
мову, повільне поверхневе ди
хання, слабкий пульс, порушен
ня координації, низький рівень 
енергії, сплутаність свідомості або 
втрату пам’яті, яскравочервону 
холодну шкіру.

При переохолодженні негайно зайдіть 
до приміщення. Якщо ваші речі мокрі, пе-
ревдягніться у сухі. Нагрівайтесь посту-
пово, наприклад, прикладайте теплі сухі 
компреси до центру тіла – шиї, грудей та 
паху. Вживайте теплі безалкогольні напої з 
цукром. Більше рухайтесь, щоб відновити 
кровообіг.

А от чого не варто робити при пере
охолодженні, дивіться на інфографіці.

Скарлатина: що це за 
захворювання та як лікувати

Скарлатина — гостре ін
фекційне захворювання, яке 
проявляється ураженням миг
даликів ротоглотки та харак
терним висипом. 

У більшості випадків скарла-
тина починається раптово. Роз-
вивається ангіна, язик спершу 
«біліє» і до 4-го дня захворювання 
стає яскраво-червоним, на шкірі 
хворого виникає характерний ви-
сип — дрібні яскраво-рожеві або 
червоні цятки, які часто сверб-
лять. 

У країнах з помірно холод-
ним і вологим кліматом, як в 
Україні, випадки захворювання 
здебільшого реєструють восени і 
взимку. На скарлатину найчасті-
ше хворіють діти віком 1–9 років. 
Шлях інфікування — повітряно-
краплинний. Зокрема, під час 
кашлю, чхання і навіть розмови 
хворого. Щеплення проти скар-
латини немає, але після того, як 
людина перехворіє, виробляєть-
ся імунітет.

Захворювання може мати лег-
кий, середній чи важкий перебіг. 
За легкої форми симптоми інток-
сикації організму слабо виражені, 
блювота відсутня, ангіна. У разі 
важкої форми початок хвороби 
супроводжує висока темпера-

тура, блювота, інколи діарея. 
Можливі запаморочення та на-
бряк мозку.

Профілактика поширен-
ня хвороби полягає у ран-
ньому виявленні та ізоляції 
хворого. Пацієнтам, хворим 
на скарлатину, призначають 
курс антибіотиків. Якщо ан-
тибіотик не призначався, ізо-
ляція має тривати протягом 
21 дня.

Спалах скарлатини — це два 
або більше підтверджених випад-
ків захворювання, що виникли 
протягом 10 днів, при цьому між 
випадками наявний епідеміоло-
гічний зв’язок (наприклад, захво-
рілі діти перебувають в одному 
класі або групі). 

В такому разі: 
• захворілих відсторонюють 

від відвідування дитячого садка, 
школи або роботи на час ліку-
вання;

• медики встановлюють коло 
контактних осіб та надають ре-
комендації щодо подальших дій;

• заклади та колективи отри-
мують рекомендації щодо впрова-
дження протиепідемічних заходів 
від відповідальних служб;

• діти, працівники дитячих 
садків чи шкіл, які відмовляються 
від лікування мають бути відсто-
ронені з колективу до зникнення 
симптомів захворювання. 

Людина з діагностованою 
скарлатиною за відсутності лі-
кування антибіотиками може 
інфікувати навколишніх про-
тягом 2-3 тижнів. Тому ізоляція 
захворілого в таких випадках має 
тривати протягом 21 дня від по-
чатку захворювання. 

Джерело: МОЗ України

ОСОБЛИВО ВАЖЛИВО ВАКЦИНУВАТИСЯ ВІД ГРИПУ  
ЛЮДЯМ ІЗ ГРУП РИЗИКУ:

 вагітні;
 люди старшого віку;
 діти від 6 міс  

до 5 років;

 люди з хронічними  
захворюваннями;

 люди з професійної групи  
ризику (лікарі, вчителі, військові).
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Гороскоп на тиждень 10 січня - 16 січня Куточок ГОРОДНИКА

Смачного!

Різне

ОВЕН
Фінансове станови-

ще можна оцінити як 
середнє, успіх залежить 

лише від вашої активності. В осо-
бистому житті розвиваються 
різні за змістом сценарії.

ТЕЛЕЦЬ
Особливий акцент 

тижня – зміцнення 
зв'язків із ріднею. І в цьому пи-
танні вам знадобляться вся ваша 
дипломатичність, гнучкість і не-
звичайне терпіння.

БЛИЗНЮКИ
Для більшості пред-

ставників вашого знака 
це практично безді-

яльний тиждень. Пріоритет у 
багатьох зараз – на сім'ю та дітей.

РАК
Тиждень принесе 

безліч подарунків від 
долі. Однак це стосується ви-
нятково кар'єрної сфери – саме 
тут на вас чекає те, про що давно 
мріяли.

ЛЕВ
У діловому сенсі 

вдалий весь тиждень, 
особливо його друга половина. 
Ділова активність битиме через 
край, завдяки чому ви зможете 
згорнути гори.

ДІВА
Фортуна на вашому 

боці! Особисте життя 
загалом мирне, спокійне і да-
рує вам багато радості. Деяким 
доведеться ставити крапку у 
стосунках.

ТЕРЕЗИ
Планети дарують 

вам натхнення та безліч 
подарунків долі, на які 

ви так довго чекали. Вам щастить 
і в особистому житті, і в грошо-
вих питаннях.

СКОРПІОН
Головна небезпека 

цього тижня – висна-
ження організму. Причиною 
можуть виступати зниження 
імунітету, втома через роботу.

СТРІЛЕЦЬ
Саме у січні, мож-

ливо, і цього тижня, 
буде закладено фундамент 
майбутнього успіху та вирішено 
складні завдання, що тягнулися 
від грудня.

КОЗОРІГ
Бізнесмени займуть-

ся реорганізацією наяв-
них ресурсів. Буде багато витрат, 
а тиждень може виявитися руй-
нівним періодом за всю зиму.

ВОДОЛІЙ
Можливі незаплано-

вані витрати побутового 
характеру, особливо у 

сімейних пар. Проте не варто 
перейматися – дірки в бюджеті 
покриє лютий.

РИБИ 
Тиж день бі льш-

менш спокійний, всі 
напружені питання самі собою 
втихомиряться, а ви будете зди-
вовані тим, що сталося. 

Джерело: ТСН
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Як правильно купувати 
кімнатні рослини взимку

Любителям домашніх рос-
лин добре відомо, що зима – не-
проста пора року. Багато рослин 
у цей час погано ростуть, а в 
горщиках з'являється пліснява. 
Опалювальний сезон, недостат-
ня вентиляція та надмірний по-
лив – ось головні вороги рослин. 
Якщо ви все ж таки зважилися 
на покупку нової, варто знати 
кілька важливих правил, інфор-
мує Ukr.Media.

ЧОМУ ВЗИМКУ НЕ ВАР
ТО КУПУВАТИ РОСЛИНИ
Спочатку варто попередити 

про наслідки, якими загрожує 
купівля рослин взимку.

По-перше, гарна квітка з 
магазину може швидко за-
гинути – цьому, серед іншого, 
сприятиме дорога додому. Все 
через величезне коливання 
температури, яка смертельно 
небезпечна для рослини. Взимку 
за низьких температур особливо 
можуть постраждати тропічні 
сорти – навіть просте перевезен-
ня рослини в машині завдасть 
непоправної шкоди.

Має величезне значення, чи 
піддавалася квітка морозу чи 

холоду. Якщо листя рослини 
зменшується і починає швидко 
ставати коричневим або жовтим, 
рослина починає мати такий 
вигляд, ніби вона в'яне, а її сте-
бла стають скляними – значить, 
відбувається замерзання води в 
її клітинах.

ЯК ПРАВИЛЬНО КУПИТИ 
ТА ПЕРЕВЕЗТИ РОСЛИНУ
Якщо вам обов'язково потріб-

но купити рослину взимку, не 
забудьте як слід її захистити. 

Візьміть із собою в магазин 
папір або старі газети, щоб 
загорнути у них квітку. Також 
варто взяти з собою рушник або 
ганчірку – так рослина, накри-
та ними, збереже температуру. 
Продавці можуть допомогти 
вам у цьому питанні та під-
кажуть, як правильно укрити 
рослину.

З іншого боку, перед по-
купкою варто поторкати ґрунт 
у горщику. Якщо він вологий, 
то краще не забирати рослину 
додому – велика ймовірність, що 
вона не переживе зиму і, що ще 
гірше, у ґрунті почне розвивати-
ся пліснява.

Транспортувати квітку додо-
му теж нелегко, і краще попере-
дньо нагріти повітря в машині. 
Коли ви прибудете додому, не 
варто ставити рослину одразу 
на обране місце. Потрібно по-
ступово привчити її до вищої 
температури (тобто спочатку 
поставити у більш прохолодне 
приміщення). Те саме і з поли-
вом, який має бути помірним.

Яке насіння огірків 
купувати, щоб не 
залишитися без урожаю

Розглянемо кілька експерт-
них порад, які допоможуть вам 
вибрати найкраще насіння огір-
ків для рясного врожаю.

Вибирайте кілька видів 
насіння
Виберіть кілька різних видів 

насіння огірків, щоб перекона-
тися, що ви вибираєте найкра-
ще насіння. Якщо ви не можете 
визначити, яке насіння краще, 
краще купити кілька різних 
видів.

Орієнтуйтеся на термін 
зберігання
Зверніть увагу на термін збе-

рігання насіння. Насіння, яке 
зберігалося понад два роки, 
може втратити вагомість і вро-
жайність.

Найкраще обирати свіже 
насіння, яке є у продажу цього 
року.

Звертайте увагу на ви
робників
Вибирайте насіння від ви-

робників-лідерів, щоб підви-
щити ймовірність успіху. Вони 

гарантують якість продукції та 
використання тільки найкращих 
сортів.

Оцінюйте стійкість до 
хвороб і шкідників
Вибирайте насіння, стійке до 

хвороб і шкідників. Це поспри-
яє отриманню більш високого 
врожаю і скоротить витрати на 
захист саду.

Оптимізуйте розмір і 
форму
Вибирайте насіння, яке від-

повідає вашим вимогам розмі-
ру і форми огірків. Наприклад, 
якщо ви вибираєте насіння для 
консервування, тоді найкраще 
вибрати маленький розмір.

Оцініть якість насіння
Нарешті, перевірте якість на-

сіння, перш ніж купувати його. 
Перевірте наявність зовнішніх 
ознак пошкоджень, які можуть 
вказувати на проблеми в процесі 
збереження та перевезення.

Висновок
Вибір найкращого насіння 

огірків – це процес, який вима-
гає часу і зусиль. Однак з цими 
експертними порадами ви мо-
жете заощадити свої зусилля і 
підвищити ймовірність успіху 
в отриманні багатого врожаю.

Не забувайте орієнтува-
тися на досвідчених вироб-
ників, оцінювати стійкість 
до хвороб і шкідників, а 
також грамотно підбирати 
розмір і форму огірків.

Джерело: Ukr.Media

Млинці на сироватці
Інгредієнти: 500 мл сироват-

ки, 250 г борошна, 3 яйця, 1 ст. л. 
цукру, 1 дрібка солі, 2 ст. л. соняш-
никової олії. 

• Розбийте до миски 3 яйця, 
додайте 1 ст. л. цукру, дрібку 
солі і злегка перемішайте яйця 
вінчиком. Сильно збивати їх не 
потрібно.

• Додайте до яєчної суміші 
500 мл молочної сироватки і пере-
мішайте вінчиком до однорідної 
консистенції.

• Додайте до миски попе-

редньо просіяні 250 г борошна. 
Додавайте невеликими порціями 
і постійно перемішуйте вінчи-
ком – так ви зможете уникнути 
утворення грудочок. Перемішайте 
млинцеве тісто до однорідності.

• Додайте 2 ст. л. соняшнико-
вої олії і ще раз добре перемішай-
те тісто. Олія у складі млинців 
дозволить обсмажувати їх на па-
тельні без жиру і зробить більш 
м'якими.

• Обсмажте млинці на серед-
ньому вогні на пательні з анти-

пригарним покриттям протягом 
1-2 хвилин з кожного боку – поки 
млинці не стануть легкого золо-
тавого кольору. Ви зможете це 
побачити, коли трохи підіймете 
млинець на пательні.

Картопляні пампушки з варенням
Інгредіє нти: 500 г сирої 

картоплі (або 400 г відвареної та 
розім’ятої), 40 г живих дріжджів, 
500 г пшеничного борошна + 50 г для 
підпилу, 2 яйця, 50 г розтопленого 
вершкового масла, 2 ст. л. цукру, 
1 ст. л. горілки, ⅓ ч. л. солі, 320 г 
варення, 700 мл олії для смаження, 
цукрова пудра для подачі.

• 500 г картоплі очистьте від 
шкірки та відваріть до готовності 
20-25 хв. З готової картоплі злийте 
воду та подрібніть її товкачкою 
або пропустіть крізь м’ясорубку. 
Додайте до картоплі 40 г живих 
дріжджів та ще раз пропустіть її 
крізь мясорубку або потовчіть.

• У миску до картоплі додайте 
500 г просіяного борошна, 2 яйця, 

50 г розтопленого вершкового мас-
ла, 2 ст. л. цукру, 1 ст. л. горілки, 
⅓ ч. л. солі. Ретельно вимішайте 
тісто та залишіть його підходити 
на 10-15 хв у теплому місці.

• З тіста сформуйте кульки, 
всередину кульок покладіть по 1 
ст. л. (20 г) варення. Сформовані 

кульки пампушок викладіть на 
присипану борошном дощечку та 
залишіть на 20 хв, щоб підросли.

• У сотейник або каструлю з 
товстим дном налийте 700 мл олії 
для смаження та розігрійте. Щоб 
перевірити, чи олія розігрілася 
достатньо – занурте в неї дерев’яну 
шпажку. Якщо навколо шпажки 
утворилися дрібні бульбашки, 
то можна починати смажити. 
Обережно викладіть пампушки 
в олію та смажте до золотого ко-
льору приблизно по 10 хв.

• Готові пампушки викладіть 
на паперовий рушник, щоб він 
увібрав зайву олію. За бажанням 
присипте цукровою пудрою при 
подачі.
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